
desátá, osMá a pak Nic...
Skeptické hlasy zněly už v době, kdy vláda 
rozhodla o zkrácení otevírací doby. Rozvol-
ňování opatření bude zřejmě postupné, je 
tedy možné, že až restaurace znovu otevřou, 
budou muset končit ve 20 hodin.

Podle podnikatelů působících v gastrono-
mii mají podniky největší tržby právě mezi 
20. a 23. hodinou. Objevují se silná vyjád-
ření, že i zkrácení otevírací doby může být 
likvidační.

Podobná slova znějí z úst Tomáše Prouzy: 
„Už zkracování otevírací doby bylo postup-
nou likvidací celého sektoru. Večer se totiž 
tvoří významná část tržeb a právě zmíněné 
opatření v lidech vyvolávalo obavy z ná-
vštěvy restaurací. Bohužel to není přehnané 
vyjádření. Zkrácení otevírací doby do 20:00 
znamenalo pro většinu restaurací propady 
40 až 50 procent tržeb.“ 

„Jakékoli delší omezení znamená, že se 
začne rychleji naplňovat scénář gastrono-
mických bankrotů. Účetní mechanismus 
má dáti − dal hovoří jasně,“ doplňuje majitel 
restaurace Červený jelen Luboš Kastner.

Ještě daleko výrazněji než klasických 
restaurací se přitom omezení dotkla barů či 
klubů. Ty musely mít už od před zavedením 
posledních restrikcí uzavřeno před půlnocí.

„Bary se povětšinou domluvily s prona-
jímateli na odkladu nájmů a ,zhibernovaly‘ 
do jara příštího roku. Nebo rovnou skonči-
ly.  Všechny své lidi propustily už na jaře,“ 
glosuje Kastner, který je zároveň garantem 
Národního programu pro gastronomii Aso-
ciace malých a středních podniků a živnost-
níků (AMSP ČR).

ZáchraNNý kruh
Novy národní program pro gastronomii 
Moje restaurace má údajně za cíl zachránit 
sektor, který je jedním z nejzasaženějších 
odvětví. Podle Kastnera byl ale pro českou 
vládu dlouho popelkou. 

„Gastronomie byla od začátku jedním 
z nejpostiženějších oborů. Žádnou pomoc 
přitom nedostávala a moc se o ní nemluvi-
lo. Mluvilo se o hotelech, kultuře a sportu. 
Přitom je to obrovský obor. Cílem není si 
vykřičet podporu, ale využít situace na to, 
abychom komplexně řekli, co česká gastro-
nomie potřebuje,“ zmiňuje Kastner.

Program obsahuje devět opatření. Čtyři 
jsou krátkodobá, pět by mělo fungovat 
dlouhodobě. 

AMSP ČR chce například prodloužit 
program Antivirus do konce roku, případně 
urychleně zavést kurzarbeit a jeho podmín-

ky nastavit tak, aby zohledňoval i potřeby 
gastronomie. To už vláda částečně splnila. 

Autoři programu dále žádají dočasné 
snížení DPH na stravovací služby na pět pro-
cent, což zavedly například Německo nebo 
Rakousko. Luboš Kastner připouští, že už se 
se zástupci státu dohodli na velké marke-
tingové kampani na podporu gastronomie 
za 150 milionů korun. Část rozpočtu MMR 
by měla jít na přímou podporu návštěvnosti 
gastronomických provozů.

„Pandemie vymazala gastronomům také 
veškeré prostředky na rozvoj a inovace, což 
bude mít dlouhodobé dopady na sektor. Po-
třebujeme speciální dotační tituly na rozvoj 
gastronomie,“ shrnuje Kastner.

Do budoucna by se měly podle AMSP ČR 
upravit sazby DPH ve stravovacích službách 
(sjednocení na deset procent) a stát by měl 
také podpořit vzdělávání v gastronomii. 
Dalším opatřením má být legalizace spropit-
ného. Tuzéry jsou podle Kastnera důležitým 
příjmem zaměstnanců v gastronomii. 

A stát by měl konečně hledat možnosti na 
zvýšení flexibility zaměstnanosti v sektoru. 
Nejlépe tak, že podpoří příliv zaměstnanců 
ze zahraničí.

„Tím, že vláda nechala tak masivně rozjet 
druhou vlnu, jí na rozdíl od jara mnoho lidí 
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